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یادداشت، اخبار و گزارش هایی از تازه های دانشگاه

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد یادگار امام)ره( در گفت وگو با »فرهیختگان«:

از ایده های استارتاپی برای حل مسائل حمل  ونقل در واحد یادگار امام رونمایی می شود
اسـتارتاپ به شـرکت های نوپایی گفته می شـود که با یک 
ایده  سـاده و اولیه شـروع به کار می کنند و به سـرعت رشـد 
می یابنـد و بـه درآمـد می رسـند. درواقـع اسـتارتاپ ویکند 
یـک همایـش و رویداد آموزشـی- تجربی در تمام دنیاسـت 
و همان طور که از نامش پیداست معمولا در انتهای هفته 
برگـزار می شـود. دربـاره نحـوه کار اسـتارتاپ ها، ویژگی ها 
و معایـب آن بـا سـعید قاضی مغربـی، رئیـس دانشـگاه آزاد 
اسـامی واحد یادگار امام به گفت وگو نشسـته ایم. به گفته 
قاضی مغربـی، یکـی از موضوعـات جدیدی کـه در جامعه 
علـم و فنـاوری در دنیـای امـروز ایجـاد شـده، اسـتارتاپ ها 
هسـتند و جامعـه علمـی مـا هـم بـه تبـع آنان بر این مسـیر 
قرار گرفته اسـت. متاسـفانه در کشور، مانند بسیاری دیگر 
از فناوری هـای جدیـد و نوظهـور، از ایـن فناوری هـا نیـز 
تبعیت نسـبتا کورکورانه و بدون توجه به عوارض و حواشـی 

آن فناوری هـا داریم.
مغربـی مـی گویـد  مفاهیمی مانند مراکز رشـد، پارک های 
علم و فناوری و شرکت های دانش بنیان نیز از این موضوع 
مسـتثنی نیسـتند. او دراین باره گفت: »باید پذیرفت که در 
عرصـه نویـن فناوری، نه تنها فضای کسـب وکار تغییر کرده 
بلکـه نحـوه تعـاون افـراد، تبدیـل ایده و تفکر بـه محصول و 
همچنیـن نحـوه شـروع بـه کار نیز تغییـر کرده اسـت. باید 
بتوانیم خود را با شرایط جدید وفق داده و از این شرایط در 
جهت منافع ملی حداکثر بهره برداری را داشـته باشـیم.«

او بـا بیـان اینکـه سـابقه نشـان می دهـد کـه ایـن مفاهیـم 
جدید در کشور موجی مقطعی ایجاد کرده است و افرادی 
بعضـا غیرمرتبـط نیـز موج سـواری می کننـد، گفـت: »این 
موضـوع خـود از آفـات مهـم ایـن مفاهیـم جدیـد اسـت؛ 
البتـه افـرادی هـم هسـتند که به نحو مطلوب و شایسـته از 
ایـن مفاهیـم بهره منـد می شـوند. متاسـفانه نتوانسـته ایم 
حتی معادل فارسـی مناسـبی که اجماع بر آن باشـد برای 
مفهـوم جدیـد اسـتارتاپ یـا اسـتارتاپ ویکند ارائـه دهیم. 

به رغـم ایـن موضوع در تعدادی از دانشـگاه ها 
و مراکـز تحقیقاتـی اسـتارتاپ هایی برگـزار 
شـده اسـت. هنگامی کـه به گزارش هـای این 
اسـتارتارپ ها مراجعـه می کنیـم، می بینیـم 
متاسـفانه گزارش هـا صرفا بسـنده بـه برگزاری 
آن دارد و از ادامـه و دسـتاوردهای آنهـا در 
بسـیاری از موارد گزارشـی ارائه نشـده اسـت.«

بـه اعتقـاد رئیس دانشـگاه آزاد اسـامی واحد 
یادگار امام، اسـتارتاپ هایی که در دانشگاه ها 
و برخـی مراکـز برگزار شـده بـه موضوع خاصی 
اختصاص نداشته بلکه به صورت عمومی ارائه 
شـده اسـت؛ یعنـی افـراد پیرامـون موضوعات 

مختلـف بـه ارائـه طریق و مـدل پرداخته اند. 
قاضی مغربـی در ادامـه به ویژگی های اسـتارتاپ ها اشـاره 
کـرد و گفـت: »شـناخت مشـکات جامعـه و تحلیـل آنهـا 
توسط صاحبان ایده یکی از ویژگی های استارتاپ هاست. 
افـراد خـاص و ویـژه ای هسـتند کـه می تواننـد مشـکات 
جامعـه را شناسـایی کننـد و ایـن فضـای مناسـبی بـرای 

حضـور ایـن افراد اسـت.«
او ادامـه داد: »یکـی دیگـر از ویژگی هـای اسـتارتاپ ها، 
ارزش دادن به افرادی اسـت که برای رفع مشـکات جامعه 
و تسـهیل امـور در جامعـه فکـر و ارائـه طریـق می کننـد؛ 
به عبارت دیگر افراد قلیلی در جامعه هستند که می توانند 
مشکات را شناسایی کنند و این توانایی در اختیار همگان 
نیسـت. همچنیـن بـا برگـزاری اسـتارتاپ ها مسـیر آینـده 
فنـاوری مشـخص می شـود. البتـه بایـد توجـه داشـت کـه 

ممکـن اسـت برخـی ایده های ارائه شـده بـا وضعیت فعلی 
عملیاتـی نشـوند، امـا می تـوان انتظـار داشـت کـه اینهـا 
ممکن اسـت در آینده عملیاتی شـوند. تعیین مسـیر آینده 
فناوری برای محققان، سرمایه گذاران و مسئولان ارزشمند 
اسـت، بنابرایـن لازم اسـت افـراد تاثیرگذار در اسـتارتاپ ها 
نیـز حضور داشـته باشـند.«به اعتقـاد رئیس دانشـگاه آزاد 
اسـامی واحـد یـادگار امـام، اسـتارتاپ ها محلی هسـتند 
کـه می تـوان بـا معرفـی کسـانی کـه مولـد فکری هسـتند 
بـه سـرمایه گذاران و بهره بـرداران، زنجیـره تولیـد را تکمیل 
کـرد.« او همچنیـن گفـت: »آشـنایی افـرادی کـه ایـده و 
فکـر جدیـدی دارنـد بـا فرآینـد تولیـد و مشـکات آنهـا در 
تولیـد و پیاده سـازی محصـول، یکـی دیگـر از ویژگی هـای 
استارتاپ هاسـت. معمول آن اسـت که ایده اولیه با حضور 
صاحب نظران در جلسـات متعدد در اسـتارتاپ بهبود پیدا 

کـرده و نقایـص و مشـکات پیاده سـازی ایـده 
اولیـه بـه صاحبـان ایـده اعـام شـده و ضرورت 
بهبود آن برای این افراد تبیین  شود.«او با بیان 
اینکـه یکـی دیگـر از ویژگی های اسـتارتاپ ها 
آشـنایی سرمایه گذاران و مدیران با موضوعات 
جدیدی که به زودی به وقوع خواهند پیوست و 
می توانند به این وسـیله برای خود نقشـه راهی 
ترسـیم کنند، ادامه داد: »استارتاپ ها فضایی 
اسـت کـه می توانـد ارتبـاط مسـتقیم مـردم و 
مسـئولان برای تصمیم سـازی مسـائل صورت 
گیـرد.«  البتـه آن طور کـه قاضی مغربی معتقد 
اسـت، اسـتارتاپ ها به رغـم مزایـای خـوب، 
معایبـی نیـز دارنـد. او بـه یکـی از ایـن معایـب 
اشـاره کـرد و گفـت: »در این فضـا افراد صاحب ایده معرفی 
می شـوند که اگر مسـئولان و سـرمایه گذاران نتوانند از این 
ایده هـا بهره برداری مناسـب کـرده و آنها را عملیاتی کنند، 
کشـورهای دیگـر می توانند این ایده هـای ناب را عملیاتی 
کننـد و درنهایـت مـا مصرف کننـده و خریـدار محصولاتـی 
خواهیـم بـود کـه تولیـد ایـده اصلـی در ایـن کشـور بـوده 
اسـت.«او دربـاره یکـی دیگـر از ایـن معایـب گفـت: »روش 
آسـانی اسـت افـرادی کـه توانایـی حـل مشـکل را دارنـد و 
مـا نمی توانیـم آنهـا را حمایـت کنیـم، به کشـور های دیگر 
معرفـی کنیـم. در ایـن صـورت باید در آینـده نزدیک انتظار 
حضـور ایـن افـراد را در خارج از کشـور داشـته باشـیم. این 
موضوعـی اسـت کـه درمـورد نخبـگان و المپیادی هـا نیـز 

رخ می دهـد.« 

رئیـس دانشـگاه آزاد اسـامی واحـد یـادگار امـام ادامـه 
داد: »اگـر ایـن افـراد صاحـب ایـده خـوب هدایت نشـوند و 
اسـتارتاپ به خوبی اجرا نشـود، ممکن اسـت آنها نسبت به 
آینده و تصمیمات مسـئولان خوش بین نباشـند و احتمال 
دارد این گونـه افـراد شـاخص را در آینـده به صـورت موثر در 

کشـور نبینیم.«
قاضی مغربـی در ادامـه با بیان اینکه روزهای 19،20 و 21 
اردیبهشـت ماه امسال اسـتارتاپ ویکندی در دانشگاه آزاد 
اسـامی واحد یادگار امام خمینی)ره( شـهرری برگزار شد، 
گفـت: »به صـورت تصادفی این سـه روز مصادف با سـالروز 
شهادت سه تن از شهدای دانشجوی واحد )شهید مهدی 
قره چلی، شـهید علیرضا ورامینی و شـهید مجید مجیدی( 
شـد. این مراسـم در سـه روز برگزار شـد و بالغ بر 150 نفر 
متقاضی داشـت که نهایتا 100 نفر واجد شـرایط شناخته 

شـده و در آن شرکت کردند.«
به گفته او، شـعار این اسـتارتاپ ها شـعار »حمل نقلی شو« 
بـود کـه فضـای با نشـاطی برای قشـر جـوان صاحـب ایده 
و تفکـر بـرای ارائـه راه حل هایـی پیرامـون برخی مشـکات 
حـوزه حمل ونقـل بـود. او ادامـه داد: »ایـن افـراد پـس از 
شـرکت در کارگاه هایـی بـرای آشـنایی با ایـن موضوع و نیز 
اسـتماع سـخنان کارآفرینان برتر در این حوزه و همچنین 
بـا کمـک متخصصـان بـه تکمیل ایـده خـود و حتی برخی 
مـوارد تغییـر ایده خود پرداختند. درنهایت در جلسـه ای به 
ارائه طرح های تکمیل شـده تمام شـرکت کنندگان و تقدیر 

از برترین هـا پرداخته شـد.«
رئیـس دانشـگاه آزاد اسـامی واحـد یـادگار امـام در پایـان 
تاکیـد کـرد: »ایـن واحـد بـر آن اسـت کـه فضای مناسـبی 
را بـرای برترین هـا اختصـاص دهـد تـا بتواننـد در جهـت 
عملی کـردن ایـده خـود تـاش کرده و درنهایت مـردم ایران 
بتواننـد از دسـتاوردهای حاصلـه نهایـت بهره بـرداری را 

داشـته باشند.«

 گفت وگو

فرهاد  رهبر در شورای هماهنگی واحد علوم  و تحقیقات :

 وابستگی ارتقای اساتید 
به مقاله کم می شود

رئیس دانشـــگاه آزاد اســـامی گفت: »همکاری با 
آن دســـته از اعضای هیات علمی برجسته را که به 
افتخار بازنشســـتگی نائل می شوند، نمی خواهیم 
از دســـت بدهیم.« فرهاد رهبر در جلســـه شورای 
هماهنگی واحد علوم و تحقیقات که با حضور اعضای 
هیات رئیسه و روســـای دانشکده های این واحد در 
محل دانشـــکده علوم کشـــاورزی و صنایع غذایی 
برگزار شـــد، با تاکید بر اهتمام مسئولان دانشگاه 
نسبت به تکریم اساتید گفت: »آن دسته از اعضای 
هیات علمی برجســـته را که به افتخار بازنشستگی 
نائل می شـــوند، نمی خواهیم از دست بدهیم بلکه 
برنامه ریزی خواهیم کرد تا همکاری خود را به عنوان استاد وابسته 

با واحد علوم و تحقیقات ادامه دهند.« 
او با اشـــاره به تاکیدات مقام معظم رهبری مبنی بر نیاز به بازنگری 
جـــدی در آیین نامه ارتقای اعضـــای هیات علمی گفت: »بخش 
قابل توجهی از امتیازهای مربوط به ارتقای اعضای هیات علمی به 

مقالات وابسته شده است.« 
رئیس دانشـــگاه آزاد اسامی تصریح کرد: »این در حالی است که 
انتظار می رود برای معیارهای جدید و روش های دیگری که می توان 

از طریق آنهـــا برای ارتقای اعضای هیات علمی امتیازآوری کنیم، 
تدبیر صورت گیرد.« 

فرهـــاد رهبر گفت: »یکی از شـــیوه های امتیازآوری برای ارتقای 
اعضای هیات علمی، به خصوص در رشته های علوم انسانی، دنبال 
کردن کرسی های آزاداندیشی و نظریه پردازی است، اما متاسفانه 
برای صاحب کرسی شدن اساتید برنامه ریزی صورت نگرفته است. 
همچنین تولید کتاب می تواند محتوای آموزشی را متحول کند و 

همچنین برای ارتقای اعضای هیات علمی امتیازآور باشد.« 
او همچنین بر اتخاذ سیاست های تشویقی و انگیزشی ویژه ارکان 
مختلف دانشگاه اعم از اعضای هیات علمی، دانشجویان و کارکنان 
تاکید کرد و افزود: »انتظار می رود براساس آیین نامه های موجود 
درخصوص رکود علمی اعضای هیات علمی، اطاع رسانی لازم به 
مشـــمولان این موضوع صورت گیرد تا اعضای هیات علمی برای 
رسیدن به حد استانداردهای موجود در آیین نامه ها و بخشنامه ها 

ترغیب شوند.« 
رئیس دانشـــگاه آزاد اسامی در نشست شورای هماهنگی واحد 
علوم و تحقیقات همچنین نسبت به محورهایی نظیر تاش برای 
ایجاد مجله های معتبر در نمایه های بین المللی و ثروت آفرینی از 

تولیدات علمی تاکید کرد.

محمدمهدی طهرانچی خبر داد

 تصویب بودجه پژوهشی دانشگاه آزاد اسلامی 
استان تهران

زاد  آ نشـگاه  ا د رئیـس   
اسـامی اسـتان تهـران 
و واحـد تهـران مرکـزی 
تصویـب  و  تخصیـص  از 
بودجـه 179 میلیـاردی 
بـرای اقدامـات پژوهشـی 
در سـطح دانشـگاه آزاد 
اسـامی اسـتان تهـران 
خبـر داد. محمدمهـدی 
مین  سـو ر  د نچـی  طهرا
جلسـه شـورای دانشـگاه 
آزاد اسـامی اسـتان در سـال جدیـد 
کـه بـا حضور تمـام روسـای واحدهای 
اسـتان تهران برگزار شـد در سـخنانی 
ضمـن اعـام تخصیـص بودجـه 179 
میلیـاردی بـه دانشـگاه آزاد اسـامی 

استان تهران گفت: »موافقتنامه برنامه عملیاتی بودجه سال 97 بین دانشگاه 
آزاد اسـامی اسـتان تهران و معاونت پژوهش و فناوری دانشـگاه آزاد اسامی به 
امضـا رسـید. در ایـن تفاهمنامـه هـر واحـد سـهم خـودش را در اقدامات کمی، 

زیرسـاختی و قابـل توسـعه امـور پژوهشـی دارد. 
در ایـن موافقتنامـه مـواردی از قبیـل قـرارداد طرح هـای برون دانشـگاهی، 
راه انـدازی مراکـز تحقیقاتی ماموریت گـرا و مبتنی بر برنامه های علمی واحدها، 
درآمـد مراکـز تحقیقاتـی موجـود، فرصت هـای مطالعاتی، افزایش مراکز رشـد، 
ایجـاد دفاتـر حقـوق مالکیـت فکـری، راه انـدازی زیرسـاخت های برنامه هـای 
علمـی، ثبـت اختـراع داخلـی، راه انـدازی آزمایشـگاه های ملـی، شبکه سـازی 

پژوهش هـای تحصیـات تکمیلـی و ده هـا مـوارد دیگـر اشـاره شـد.« 
رئیس دانشـگاه آزاد اسـامی اسـتان تهران در بخش دیگری از سـخنان خود از 
اباغ چارت تشکیاتی دانشگاه آزاد اسامی استان تهران مصوب هیات امنای 
اسـتانی تـا یک هفتـه آینـده خبـر داد و گفـت: »اوایل تیرماه سـال جاری مصوبه 
هیات امنـای اسـتان تهـران بـرای تغییـر چارت واحدهای اسـتان تهـران اباغ و 

تا یک ماه آینده در کلیه واحدهای اسـتان سـازماندهی می شـود.« 
او همچنین درخصوص چگونگی برگزاری مصاحبه آزمون دکتری در دانشـگاه 
آزاد اسـامی اسـتان تهـران مـواردی را تشـریح کـرد و گفـت: »مصاحبـه آزمـون 

دکتـری با تشـکیل کمیته های علمی در 
همـه گرایش هـا، زیـر نظـر اسـتان انجام 

می شـود.« 
او افـزود: »اعضـای کمیته هـا در سـطح 
اسـتان از سـرمایه های انسـانی کلیـه 
واحدهـای اسـتان )اعـم از اسـتادان و 
دانشـیاران( هسـتند کـه هسـته اولیـه 
کمیته هـا را تشـکیل می دهنـد و وظیفـه 
نظـارت کامـل بر روند اجرایـی گروه های 
آموزشـی در سـطح واحدهـا را دارنـد.« 

طهرانچـی همچنیـن از احیـای رشـته 
گرایش های بین رشته ای در دانشگاه آزاد 
اسامی استان خبر داد و گفت: »با توجه 
بـه نیـاز روز کشـور در ابعـاد اجتماعـی، 
اقتصادی، فرهنگی، سیاسـی و... ایجاد 
رشـته گرایش هـای بین رشـته ای از دیگر 

مـواردی اسـت که در دسـتورکار اسـتان قـرار دارد.« 
در ادامه این جلسه که به بحث و تبادل نظر مسائل مطروحه روسای واحد های 
اسـتان تهران سـپری شـد، رئیس دانشـگاه آزاد اسـامی اسـتان تهران با تاکید 
بـر آسیب شناسـی فرهنگـی در محیـط پیرامونـی واحدهـا پیشـنهاد تشـکیل 
شـورای تعامـل اجتماعـی دانشـگاه و محیط هـای پیرامونـی )محـات( را در 
دانشـگاه آزاد اسـامی اسـتان تهـران ارائـه کـرد کـه بـا رای حداکثـری آرا در این 

جلسـه بـه تصویب رسـید.« 
او دراین بـاره گفـت: »بـا اسـتقرار واحدهـای دانشـگاهی در محله هـای مختلف 
گاهـی مسـائل حاشـیه ای محلـی بـه وجـود می آیـد، لذا در راسـتای احتـرام به 
شـهروندان، ایجـاد امنیـت و تاثیر گـذاری حداکثـری فرهنگـی در محله هـای 
پیرامون واحدهای دانشگاهی، شورایی متشکل از مسئولان دانشگاه، بسیج و 
شـورایاری محله، مسـجد، شـهرداری ناحیه و کانتری منطقه تشـکیل می شود 
تـا بـا همفکـری و هم افزایـی بـه حـل مسـائل پیرامـون واحدهـای دانشـگاهی 

بپردازیم.«
طهرانچـی در خاتمـه بـه رعایـت انضبـاط و برنامه ریـزی دقیـق در برگـزاری 
امتحانات نیمسـال دوم سـال تحصیلی در واحدها تاکید کرد و گفت: »حضور 

اسـتادان و مدیـران گـروه در جلسـه امتحـان الزامـی اسـت.« 
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چند خبر از دانشگاه آزاد اسلامی

علیرضا منادی، معاون حقوقی و مجلس دانشلگاه آزاد اسلامی گفت: 

»موضوع سنددار کردن اموال این دانشگاه در دست پیگیری است و 

بیشتر موضوع مشخص شده و در حال حاضر تمامی اموال در اختیار 

دانشلگاه اسلت، املا برخلی اموال دارای سلند نبودند کله در حال رفع 

این موضوع هسلتیم. مراحل مقدماتی سلنددار کردن اموال دانشلگاه 

با جلسله میان این دانشلگاه و شلورای شلهر، معاونت حقوقی شلورای 

شلهر، شلهرداران شلهر تهران و شلهرداران شهرسلتان ها انجام شلده 

است.« رضا نصیری، مدیرکل فرهنگی دانشگاه آزاد اسامی از تمدید 

مهللت ثبت نلام سلومین جشلنواره سراسلری نشلریات دانشلجویی 

دانشلگاه آزاد اسلامی تا ۱۰ تیرماه خبر داد. مدیران مسلئول و صاحبان 

اثلر پلس از ثبلت آثلار خلود می تواننلد نسلخه چاپلی ثبت نلام را برای 

ارسلال به دبیرخانه جشلنواره تحویل رابط نشلریات واحد دانشلگاهی 

خود دهند. معاون آموزشی و تحصیات تکمیلی دانشگاه آزاد اسامی 

گفت: »امسلال در تمام رشلته هایی که دارای شلرایط لازم هسلتند، 

همچون گذشلته پذیرش دانشلجو خواهیم داشلت.« علیرضا رهایی، 

معلاون آموزشلی و تحصیلات تکمیللی نیلز با اشلاره بله تعامل مثبت 

و مطللوب ایلن دانشلگاه بلا وزارت عللوم گفلت: »در سلال گذشلته 

به دلیلل برخلی ناهماهنگی هلا، جلو اضطلراب و تردید بیلن داوطلبان 

ایجلاد شلد، املا امسلال با هماهنگی هلای خوبی که بین دانشلگاه آزاد 

اسلامی و وزارت عللوم بله وجلود آملد در تملام رشلته هایی کله قبلا 

پذیرش دانشلجو داشلتیم و حداقل شلرایط لازم را هم دارند همچون 

گذشلته پذیلرش دانشلجو خواهیم داشلت.« او ادامله داد: »درمورد 

شلرایط رشلته ها، شلرایط تعدیل یافته ای به وزارت علوم ارائه شلد که 

ملورد تاییلد قلرار گرفلت و بلا توجله بله اینکه بله ازای هر رشلته محل 

تعداد مشلخصی عضو هیات علمی مورد نیاز بود، دانشلگاه براسلاس 

توافقنامله ایلن تعلداد اعضلای هیات علملی را تامیلن کرده اسلت. در 

دوره کارشناسی ارشلد هلم مشلابه دکتلری کاهش ظرفیلت نداریم و 

تعلداد عضلو هیات علملی مورد نیاز تامین شلده اسلت.« 

موسسات غیرمجاز اعزام دانشجو به خارج را 
بشناسید

کارگروه نظارت بر عملکرد موسسات معاونت بورس و امور دانشجویان 

خارج سازمان امور دانشجویان در به روزرسانی خردادماه ۹۷، لیست 

موسسات و شرکت های لغو مجوز شده و عدم تمدید اعزام دانشجو 

و همچنین لیست موسسات مجاز اعزام دانشجو به خارج را اعام کرد 

که بر این اساس، ۳۵ موسسه تعلیق و ۶۷ موسسه لغو مجوز شدند. 

در این به روزرسانی، فهرست ۱۰۲ موسسه و شرکت لغو مجوز شده 

اعزام دانشجو و ۱۴۷ موسسه مجاز اعزام دانشجو به خارج منتشر 

شد. براساس این فهرست، از مجموع ۱۰۲ موسسه و شرکت لغو 

مجوز شده اعزام دانشجو، ۳۵ موسسه تا اطاع ثانوی تعلیق شده و 

۶۷ موسسه لغو مجوز شده اند. همچنین از فهرست ۱۴۷ موسسه مجاز 

اعزام دانشجو، زمان مجوز برخی از موسسات به اتمام رسیده بود که 

تمدید مجوز آنها در دست بررسی است. موسسات لغو مجوز شده 

اعزام دانشجو با توجه به ضوابط و مقررات، اجازه هیچ گونه فعالیت 

درخصوص اعزام دانشجو از قبیل مشاوره، عقد قرارداد و... نخواهند 

داشت. بنابراین تمام متقاضیان نسبت به اقدامات این موسسات 

باید دقت نظر کامل داشته باشند. پس از تاریخ لغو مجوز در صورت 

عقد قرارداد جهت پیگیری شکایت احتمالی خویش، ضروری است 

از طریق مراجع قضایی اقدام کنند. متقاضیان تحصیل در خارج از 

کشور که از طریق موسسات اعزام دانشجو اقدام می کنند، قبل از هر 

اقدامی ابتدا دانشگاه معتبری را از روی لیست اداره دانش آموختگان 

وزارت علوم انتخاب کنند سپس به لیست موسسات خدماتی اعزام 

مجاز و غیرمجاز که در وبسایت اداره بورس دانشجویان خارج وزارت 

علوم منتشر شده به آدرس scholarship.saorg.ir مراجعه کرده و 

هیچ آدرس دیگری را قبول نکنند. متقاضی باید بعد از اینکه از لیست 

وزارت علوم، دانشگاه و سپس موسسه معتبر را انتخاب کرد با موسسه 

تماس حاصل کند و موسسات موظف هستند اطاعات و مشاوره لازم را 

ارائه دهند و فرآیند اخذ پذیرش از دانشگاه خارجی را توصیف کنند. 

 گرسنگی بیش از یک سوم 
دانشجویان آمریکایی 

خبرگلزاری دانشلگاه آزاد اسلامی در گزارشلی نوشلت: »دانشلگاه 

تمپلل و آزمایشلگاه هلوپ ویسکانسلن بلا بررسلی اطاعلات ۴۶ هلزار 

دانشلجو دریافته که از این آمار حدود ۶۶ درصد که بیش از یک سلوم 

دانشلجویان آمریکایلی اسلت، غلذای کافلی بلرای خلوردن ندارنلد و 

بلا مشلکات مسلکن دسلت و پنجله نلرم می کنند. نتایلج تحقیقات 

جدیلد حاکلی از آن اسلت کله تقریبلا یک چهلارم دانشلجویان غلذای 

کافلی بلرای خلوردن در اختیلار ندارنلد. در ادامله این گلزارش تاکید 

شلده اسلت: »دانشلجویان آمریکایی مواد غذایی بسلیار کمی دارند 

و بله همیلن دلیلل تعلداد وعده هلای غذایلی را کم می کنند یلا اندازه 

پروتئین هلای دریافتلی را کاهلش می دهنلد کله ایلن املر منجلر بله 

تغذیله نامناسلب و کاهلش وزن می شلود.« نتایلج این مطالعه نشلان 

می دهد این مشلکل میان دانشلجویان کالج های محلی حادتر اسلت؛ 

۴۲ درصلد از ایلن دانشلجویان بلرای دریافلت غلذای کافی با مشلکل 

مواجه هستند و ۹ درصد از آنها به دلیل مشکات مالی حداقل یک روز 

در ملاه را بلدون خلوردن یک وعده غذایلی می گذرانند. این آمار برای 

دانشلجویان چهارسلاله ۶ درصد اسلت. این گزارش همچنین نشلان 

می دهلد ۴۶ درصلد از دانشلجویان کالج هلای محللی و ۳۴ درصلد از 

دانشلجویان دانشلگاهی با مشلکات مسلکن روبه رو هستند، ازجمله 

ایلن مشلکات می تلوان به مشلکل در زمینه پرداخلت قبض ها، تخلیه 

 خانله، جابه جایلی ملداوم یلا بی خانمانلی اشلاره کلرد. سلال گذشلته 

۹ درصد از دانشجویان دانشگاهی و ۱۲ درصد از دانشجویان کالج های 

محلی بی خانمان گزارش شلدند. گزارش ها نشلان می دهد سه درصد 

از ایلن دانشلجویان طلی تلرم در سلاختمانی متروکه، ماشلین یا محل 

دیگلری می خوابنلد. ۲۱ درصلد از این دانشلجویان بی  خانمان نسلبت 

بله محلل زندگلی فعلی خلود احسلاس ناامنی می کنند، واضح اسلت 

که مشلکات غذایی و مسلکن دانشلجویان می تواند عواقب جدی و 

زیانباری بر تحصیات و رفاه آنها داشلته باشلد. 

زمان اجرایی شدن آیین نامه فرصت مطالعاتی 
اعضای هیات علمی در صنعت 

مسللعود برومند، معاون پژوهش و فناوری وزارت علوم در حاشللیه 

مراسللم افتتللاح سللاختمان شللماره دو مرکللز رشللد و کارآفرینللی 

دانشللگاه بوعلی سللینا، بللا اشللاره بلله اینکلله آیین ناملله فرصللت 

مطالعاتللی در صنعللت در دسللت تدویللن اسللت، اظهللار داشللت: 

»اعضللای هیات علمللی جللوان کلله در ابتدا وارد دانشللگاه می شللوند، 

طللی دو تللا چهللار سللال آینللده بسللته بلله رشللته ای کلله دارنللد، بایللد 

مدتللی را در صنعللت یللا جامعلله بگذراننللد.« 

او افللزود: »انتظللار مللی رود اعضللای هیات علمللی هنللگام ارتقللا 

به صللورت پاره وقللت دوره هللای سلله تللا ۶ ماهلله در حوزه هللای 

صنعللت یللا حوزه هایللی را کلله مربللوط بلله رشللته آنهللا می شللود 

طللی کننللد.« برومنللد بللا اشللاره بلله اینکلله اهمیللت ایللن آیین ناملله 

در ایللن اسللت کلله ارتبللاط دائمللی بیللن اعضللای هیات علمللی بللا 

جامعلله و صنعللت ایجللاد کنللد، گفللت: »در پللی ایللن اقللدام هللم 

صنعللت بلله توانمندی هللای خللود پللی می بللرد و هللم نیاز هللای فللرد 

تشللخیص داده می شللود کلله ایللن امللر در دسللت بررسللی های نهایی 

اسللت.« معللاون پژوهللش و فنللاوری وزارت علللوم بللا بیللان اینکلله 

در ایللن خصللوص تعللدادی از آیین نامه هللای جدیللد آمللاده شللده 

اسللت، گفللت: »بللرای اینکلله ایللن آیین نامه هللا مشللکات اجرایللی 

نداشللته باشللند و اشللکالاتی که ممکن اسللت مرحله اجرا را سللخت 

کنللد رفللع شللود، وارد مرحللله اجرایللی نشللده اسللت.« برومنللد بللا 

اشللاره بلله اینکلله ایللن آیین نامه هللا کامللا در حللوزه وزارت علللوم 

بللوده و نیللازی بلله طللرح در مراجللع بالادسللتی وزارتخانلله نللدارد، 

خاطرنشللان کللرد: »در حللال حاضللر فضللای کلللی دانشللگاه ها بلله 

سللمت تغییللرات اینچنینللی پیللش مللی رود و مللا زمانی کلله مطمئن 

شللویم در حوزه هللای اجرایللی و بقیلله سیسللتم ها مشللکلی پیللش 

نمی آیللد، ایللن آیین نامه هللا را نهایتللا تللا مهرمللاه سللال جللاری 

اجللرا خواهیللم کللرد.« 

موافقت مجلس با کلیات طرح افزایش سهمیه 
پذیرش ایثارگران در کنکور

ابتدای هفته گذشته بود که دو تجمع همزمان دانشجویان پزشکی 

مقابل وزارت بهداشت و دانشجویان غیرپزشکی مقابل وزارت علوم 

خبرساز شد؛ تجمعاتی که در اعتراض به اعمال سهمیه پنج درصدی 

صورت گرفت و معترضان مدعی بودند این مساله یک بی عدالتی 

آموزشی است. در این میان دو وزارتخانه علوم و بهداشت با صدور 

اطاعیه هایی خبر دادند اعمال این سهمیه براساس قانون مصوب 

مجلس است و ملزم به اجرای آن هستند، مساله ای که طی روزهای 

اخیر بار دیگر حساسیت ها را نسبت به مساله سهمیه ها بیشتر کرد. 

در این رابطه »فرهیختگان« رسانه ای بود که به این موضوع پرداخت. 

روز گذشته نمایندگان مجلس در نشست علنی پارلمان کلیات 

طرح یک فوریتی اصاح بند »الف« ماده ۹۰ قانون برنامه ششم 

توسعه جمهوری اسامی ایران را مورد بحث و بررسی قرار داده و به 

تصویب رساندند. وکای ملت با ۱۵۱ رای موافق، ۵۲ رای مخالف و 

۱۰ رای ممتنع از مجموع ۲۲۲ نماینده حاضر در صحن علنی، کلیات 

طرح مذکور را مصوب کردند. در صورت تصویب نهایی این طرح، 

سهمیه ایثارگران برای پذیرش در کنکور افزایش می یابد. در تبصره 

ماده واحده این طرح که با اختاف نظر نمایندگان مجلس و دولت 

مواجه شد )دولت با تبصره این طرح مخالف بود( آمده است: »در 

صورتی که سهمیه ۲۵ درصد ایثارگران )مشمولان ماده ۷۰ قانون 

جامع خدمات رسانی به ایثارگران و اصاح بعدی آن( تکمیل نشود 

 و پنج درصد سهمیه اختصاصی همسران و فرزندان جانبازان زیر 

۲۵ درصد و همسران و فرزندان رزمندگان با حداقل ۶ ماه حضور 

داوطلبانه در جبهه، پاسخگوی متقاضیان واجدالشرایط نباشد، دولت 

مکلف است مانده ظرفیت خالی ۲۵ درصد ایثارگران را مازاد بر 

پنج درصد مذکور به همسران و فرزندان جانبازان زیر ۲۵ درصد و 

همسران و فرزندان رزمندگان با حداقل ۶ ماه حضور داوطلبانه در 

جبهه که شرایط لازم را داشته باشند، اختصاص دهد.« 

 نیمکت خبر      


